
Zygmunt Romatowski jest ostatnim ˝y-
jàcym absolwentem Paƒstwowej Âred-
niej Szko∏y Rolniczo–LeÊnej w ˚yro-

wicach (w okresie mi´dzywojennym była to 
jedna z dwóch Êrednich szkół o tym profi lu, 
miejscowoÊç znajduje si´ obecnie w granicach 
Bia∏orusi). Urodzi∏ si´ 16 wrzeÊnia 1918 r. 
w Suwa∏kach. Jest najstarszym mieszkaƒcem 
miejscowoÊci Krzywe ko∏o Suwa∏k i jednym z nie-
licznych, którzy rozpocz´li prac´ w leÊnictwie 
przed wojnà. Ca∏e swoje zawodowe ˝ycie zwiàza∏ 
z LeÊnictwem Krzywe w NadleÊnictwie Wigry. 
Po ukoƒczeniu szko∏y w 1938 r. odbywa∏ tam 
praktyk´, a od 1 wrzeÊnia 1939 r. rozpoczà∏ 
prac´ i pracowa∏ do przejÊcia na emerytur´ 
(31 grudnia 1983 r.). W latach 1952–58 oddele-
gowany by∏ do Rejonu Lasów Paƒstwowych na 
stanowisko inspektora i zast´pcy dyrektora do 
spraw u˝ytkowania lasu. Po likwidacji rejonów 
na w∏asnà proÊb´ wróci∏ do LeÊnictwa Krzy-
we. W zawodzie leÊnika przepracowa∏ 45 lat. 
Za ca∏okszta∏t dzia∏alnoÊci zosta∏ odznaczony 
w 1978 r. Krzy˝em Odrodzenia Polski. 

Jest Pan absolwentem Paƒstwowej Âredniej 
Szkole Rolniczo–LeÊnej w ˚yrowicach. Co wp∏y-
n´∏o na decyzj´ nauki w tej szkole?
Moja rodzina posiada∏a 12 hektarowe gospo-
darstwo rolne. Ojciec by∏ organistà w parafi i 
Êw. Aleksandra w Suwa∏kach. Mia∏em trójk´ 
rodzeƒstwa. Mama zmar∏a, gdy mia∏em 4 lata, 
wi´c opiekowa∏ si´ nami wuj – brat mamy, 
który by∏ ksi´dzem w P∏oƒsku. Starszy brat 
skoƒczy∏ SGGW i by∏ wyk∏adowcà w szkole 
rolniczej w E∏ku. Poczàtkowo równie˝ myÊla-
∏em o rolnictwie i ukoƒczy∏em szko∏´ rolniczà 
w Nieg∏osach ko∏o P∏ocka.

By∏ to okres niezbyt ∏atwy do utrzymania 
si´ z pracy w rolnictwie. Poniewa˝ bardzo 
lubi∏em przyrod´, a w szczególnoÊci lasy, 
a o szkole w ˚yrowicach by∏o wtedy g∏oÊno, 
postanowi∏em spróbowaç. W 1935 r. z∏o˝y-
∏em podanie na wydzia∏ leÊny. Trzeba by∏o
zdawaç egzaminy i to nie∏atwe, wi´c poje-
cha∏em. Spóêni∏em si´, bo przejecha∏em sta-
cj´ S∏onim. Dojecha∏em do Baranowicz i tam 
musia∏em przenocowaç. Frekwencja by∏a du˝a, 
mo˝e ok. 100 osób. Pami´tam, ˝e z j´zyka 
polskiego pisa∏em na temat „Sztandar”. Do 
szko∏y dosta∏em si´, ale bardzo si´ ba∏em, 

˝e sobie nie poradz´. Na pierwszy okres z∏a-
pa∏em trzy dwóje, ale byli tacy co mieli po 
dziewi´ç... Nie by∏o ∏atwo. Wielu z nas odpa-
d∏o – do trzeciego roku dosz∏o tylko 28. 

Po ka˝dej klasie trzeba by∏o odbywaç prak-
tyki wakacyjne, które musieliÊmy sami zor-
ganizowaç i na dodatek jeszcze prowadziç 
dzienniczki. Ja praktyki wakacyjne odbywa∏em 
w NadleÊnictwie Suwa∏ki, natomiast rocznà 
praktyk´ po ukoƒczeniu szko∏y odby∏em w Nad-
leÊnictwie Wigry. Moja praca przygotowana 
na egzamin g∏ówny, po którego zdaniu otrzy-
ma∏em tytu∏ technika leÊnictwa, zwiàzana by∏a 

z tym regionem. Jej tytu∏ pami´tam do dziÊ 
– „Piel´gnacja drzewostanów w NadleÊnictwie 
Wigry”.

Mia∏em to szcz´Êcie, ˝e mog∏em wybraç 
LeÊnictwo Krzywe i zaczàç prac´ jako manipu-
lant leÊny, a póêniej od listopada 1939 r., byç 
zatrudnionym na stanowisku leÊniczego.

Jak wyglàda∏ codzienny rozk∏ad zaj´ç w szkole?
MieszkaliÊmy w internacie – I rocznik na trze-
cim pi´trze, a II i III na drugim. Pokoje by∏y 
ró˝nej wielkoÊci; najmniejsze mia∏ III rocz-
nik – 4-osobowe. Mieszka∏em z Antonim 
Troninà. W pokojach ∏ó˝ka z siennikami, szafa, 
stó∏. PrzywoziliÊmy swojà poÊciel – poduszki, 

ko∏dry. MieliÊmy trzy posi∏ki g∏ówne i dodat-
kowo bu∏k´ na drugie Êniadanie. Na ogó∏ po-
si∏ki by∏y wystarczajàce, choç czasami doku-
powa∏em jajecznic´. Uczniowie I roku siedzieli 
przy wspólnym, du˝ym stole. Starsze roczniki 
mia∏y mniejsze stoliki. SprzàtaliÊmy sami. Po 
Êniadaniu – pi´ç, szeÊç lekcji, obiad i póêniej 
dwie lub trzy godziny pracy w lesie szkolnym 
„Wiknia”. Obszar lasu – tak jak mi si´ kojarzy 
– wynosi∏ ok. 100 ha. Przewa˝a∏ w nim Êwierk. 
WykonywaliÊmy tam wszystkie prace. Ubraƒ 
roboczych nie otrzymywaliÊmy, szko∏a tylko 
zabezpiecza∏a sprz´t do prac.

Obowiàzywa∏a tak˝e nauka w∏asna – silen-
cium. My ju˝ uczyliÊmy si´ we w∏asnych poko-
jach. Wieczorem codziennie by∏a wspólna 
modlitwa ze Êpiewem „Wszystkie nasze dzien-
ne sprawy”. Od 22 obowiàzywa∏a cisza nocna. 
Dy˝ury pe∏nili nauczyciele, codziennie ktoÊ 
inny. 

Czy zachodzi∏a potrzeba dyscyplinowania 
m∏odzie˝y?
Uczniowie byli w bardzo ró˝nym wieku. Byli 
tacy co mieli lat 16, jak i 24. Ja mia∏em 17 lat, 

gdy zda∏em do szko∏y. Ale nie przypominam 
sobie, ˝eby ktoÊ zosta∏ usuni´ty ze szko∏y za 
swoje zachowanie. Owszem, by∏y kary zawie-
szenia w obowiàzkach ucznia. Nie by∏o jednak 
w zwyczaju wzywania rodziców, czy robienia 
wywiadówek. MusieliÊmy byç bardzo samo-
dzielni. Oceny po ka˝dym semestrze, a by∏o 
ich trzy, wysy∏ane by∏y do domu. Pami´tam 
te˝, ˝e gdy by∏em chory, lekarz szkolny po-
wiadomi∏ o tym rodzin´.

Zresztà, nie mieliÊmy zbytnio czasu wolne-
go, a wyjÊcia z internatu by∏y tylko za sprawà 
przepustek na okreÊlony czas. Nie mo˝na 
si´ by∏o spóêniaç, bo przez kilka tygodni by∏ 
wtedy zakaz wychodzenia.
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w ˚yrowicach zosta∏o bia∏owieskie technikum. To ono bowiem 
obj´∏o piecz´ nad ˝yrowickim sztandarem i to ono utrzymuje 
kontakty z ostatnim absolwentem tej przedwojennej szko∏y.
Opowiada o niej, ostatni ˝yjàcy absolwent.

Nauka odpowiedzialnoÊci

Zygmunt Romatowski (3 od l.) w otoczeniu nauczycieli i kolegów ze szko∏y w ˚yrowicach. 
W Êrodku stoi Alina Janowska, córka ostatniego dyrektora
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Jak cz´sto wyje˝d˝ano do domu? Co robiono 
w czasie wolnym?
Uczniowie pochodzili z ró˝nych stron Polski, 
nieraz z bardzo odleg∏ych. Wiele zale˝a∏o od 
tego, czy mieli pieniàdze. Bywa∏o, ˝e nie wyje˝-
d˝ali wcale, ba, nawet zostawali na Êwi´ta 
w szkole. Ja mog∏em pozwoliç sobie na wyja-
zdy. Do S∏onima jeêdzi∏em pociàgiem, a póê-
niej ok. 10 km pieszo lub furmankà, tak jak 
wszyscy. 

Czas wolny? Za du˝o go nie by∏o – w sobot´ 
po wyk∏adach i niedziel´ po mszy Êw., na 
którà mieliÊmy obowiàzek chodziç wszyscy ra-
zem z nauczycielami. Âpiewa∏ tam w szkolnym 
koÊció∏ku nasz chór. Co robiliÊmy? Niektórzy 
jeêdzili do S∏onima, inni grali w tenisa, w ping-
-ponga i to nawet wspólnie z nauczycielami. 
By∏y te˝ prace w ogrodzie szkolnym, w pasiece, 
w sadach, stawach rybnym. Ka˝dy z nas mia∏ 
wyznaczony teren i obowiàzki. 

Na co k∏adziono nacisk w wychowaniu 
m∏odzie˝y?
Przede wszystkim na solidne wykonywanie 
zleconych zadaƒ. Dok∏adnoÊç, rzetelnoÊç prac 
– szczególnie tych zwiàzanych z zawodem. 
Nauczyciele dawali dobry przyk∏ad, wi´c wy-
chowanie by∏o bardzo naturalne. Atmosfera 
by∏a rzeczywiÊcie wyjàtkowa, a nie jest ∏atwo 
to uzyskaç. Tej szkole to si´ uda∏o i nigdy 
nie ˝a∏owa∏em, ˝e tam si´ uczy∏em. I oczywiÊcie 
wychowanie w duchu patriotyzmu, poszano-
wania dla tradycji, dla sztandaru. 

Jak wyglàda∏y kontakty z m∏odzie˝à z innych 
szkó∏?
Do tradycji nale˝a∏y zabawy karnawa∏owe, na 
które zapraszane by∏y dziewcz´ta ze szkó∏ ze 
S∏onima. Nie mieliÊmy swoich dziewczàt. Nie 
ma ani jednej absolwentki szko∏y – kobie-
ty. Aula szkolna by∏a zawsze przyozdabiana 
– ka˝dy rocznik wed∏ug w∏asnego pomys∏u. 
Ja chocia˝ interesowa∏em si´ dziewcz´tami, to 
taƒczyç si´ nie nauczy∏em.

Co lub kogo Pan najbardziej zapami´ta∏ z poby-
tu w ˚yrowicach?
Mia∏em wielki szacunek do prof. Stanis∏awa 
Morawskiego. Wspaniale uczy∏ hodowli lasu. 
Zwraca∏ uwag´, czy ktoÊ rozumie przedmiot, 
czy ma wiadomoÊci wykute na pami´ç – by∏o 
to dla niego bardzo wa˝ne i tego przestrze-
ga∏. Odpowiednio te˝ ocenia∏. Lubi∏em z nim 
zaj´cia i z regu∏y wszystko umia∏em. Pomog∏a 
mi w tym troch´ ukoƒczona szko∏a rolnicza. Jak 
na poczàtku otrzyma∏em czwórk´, to mia∏em jà 
do koƒca nauki. Ciesz´ si´, ˝e Technikum LeÊne 
w Brynku nosi imi´ Stanis∏awa Morawskiego.

Czy po wojnie spotyka∏ si´ Pan z kolegami 
ze szko∏y?
Najwi´kszym moim przyjacielem by∏ Antoni, 
kolega z pokoju i z nim stale utrzymywa∏em 
kontakt. Uczestniczy∏em tak˝e w zjazdach ˚y-
rowiaków. W Bia∏owie˝y by∏em na pewno 
w 1984 r. i w 1991 r., gdy przekazywaliÊmy pod
opiek´ parafi i w Bia∏owie˝y i m∏odzie˝y szkol-
nej nasz odzyskany ˝yrowicki sztandar. Sam 
te˝ zorganizowa∏em spotkania na ziemi suwal-
skiej. W 1970 r. chcia∏em przybli˝yç pi´kno 
tego regionu moim wychowawcom i kolegom. 
Uda∏o si´. Na zjeêdzie w 1986 r. poÊwi´conym 
ods∏oni´ciu pomnika w Upustku Juliana Wierz-
bickiego „Romana” (absolwent roku 1935 r.) 
pe∏ni∏em równie˝ rol´ gospodarza i przewod-
nika. Jednak w ˚yrowicach nie by∏em, chocia˝ 
moi koledzy zorganizowali wycieczk´ i wtedy 
odnaleziono sztandar.

Co przekaza∏by Pan m∏odym leÊnikom – ucz-
niom szkó∏ leÊnych?
Aby starali si´ równie˝ tworzyç atmosfer´ swo-
ich szkó∏, a w ka˝dej mo˝e byç inaczej. Wa˝ne, 
aby chcieli do nich wracaç, zarówno pami´cià, 
jak te˝ je odwiedzaç. M∏odzi uczniowie powinni 
doceniç jakiego zawodu si´ uczà, jak wa˝na 
b´dzie ich praca. Niech wi´c wykorzystajà 
ten dany im czas nauki na poznanie lasu, na 
zbieranie zielników, preparowanie owadów. 
Niech nauczà si´ odpowiedzialnoÊci, aby w przy-
sz∏ej pracy nie musieli usuwaç skutków swoich 
przeoczeƒ. Wszystkiego najlepszego im ˝ycz´. 
Darz Bór.  

Anna Kulbacka
Dyrektor TL w Bia∏owie˝y
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Niecodzienna uroczystoÊç
17 wrzeÊnia w Zespole Szkó∏ LeÊnych im. LeÊników 
Polskich w Bia∏owie˝y odby∏a si´ uroczystoÊç 
poÊwi´cona historii Paƒstwowej Âredniej Szko∏y 
Rolniczo-LeÊnej w ˚yrowicach, pami´ci jej pracow-
ników i uczniów.

Spo∏ecznoÊci szko∏y bia∏owieskiej bowiem sta∏a si´ 
stra˝nikiem pami´ci i tradycji tej wspania∏ej placówki. 
Dba tak˝e o odzyskany po latach sztandar ˝yrowickiej sztandar ˝yrowickiej 
szko∏yszko∏y (na zdj. widoczny rewers: wi´cej o sztandarze 
i jego historii przeczytasz w nr 13-14/2012 „Lasu 
Polskiego”). We wrzeÊniu mija te˝ 30 lat od pierwsze-
go spotkania „Rodziny ˚yrowickiej” w Bia∏owie˝y
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˚a∏obna karta

Renata
Grupiƒska
(1960–2012)

13 czerwca 2012 r. odesz∏a na zawsze Nasza 
kole˝anka Renata Grupiƒska, starszy specja-
lista S∏u˝by LeÊnej w NadleÊnictwie Krzy˝. 

Renata urodzi∏a si´ 9 wrzeÊnia 1960 r. 
w Czarnkowie. W 1980 r. ukoƒczy∏a Techni-
kum LeÊne w Goraju. 15 czerwca 1980 r. 
rozpocz´∏a prac´ w NadleÊnictwie Wronki 
na stanowisku sta˝ysty, a nast´pnie stanowi-
sku podleÊniczego. W latach 1984–92 pracowa-
∏a w NadleÊnictwie Krucz i Potrzebowice jako 
instruktor techniczny. Od 1 lipca 1992 r. 
pracowa∏a w NadleÊnictwie Krzy˝ na stanowi-
skach od instruktora technicznego do star-
szego specjalisty S∏u˝by LeÊnej, zajmujàc si´
ostatnio m.in. hodowlà lasu i edukacjà przy-
rodniczo-leÊnà. W 1998 r. ukoƒczy∏a studia 
na WL Akademii Rolniczej w Poznaniu, uzy-
skujàc stopieƒ in˝yniera leÊnictwa, a w 2011 r.
– studia podyplomowe z ochrony przyrody 
na Uniwersytecie Rolniczym w Krakowie. 

By∏a osobà nietuzinkowà, serdecznà, odpo-
wiedzialnà, energicznà i pomys∏owà. Przejawia∏o 
si´ to w licznych przedsi´wzi´ciach a przede 
wszystkim w spotkaniach edukacyjnych z dzie-
çmi i m∏odzie˝à, którym poÊwi´ca∏a mnóstwo 
czasu, energii i którym zawsze powtarza∏a „..˝e 
mi∏oÊç i szacunek do przyrody odp∏aci si´ pi´k-
nem otaczajàcego nas Êwiata...”. Renata bra∏a 
udzia∏ w organizacji licznych konkursów eduka-
cyjnych takich jak: „ Nie wypalaj – nie Êmieç”, 
„I Ty posadê swoje drzewko” czy te˝ „Czy-
sty las”. Jej podopieczni bardzo cz´sto stawali 
si´ laureatami tych˝e „zmagaƒ”. Renata bra∏a 
tak˝e udzia∏ w ró˝nych innych przedsi´wzi´ciach 
m.in. w akcjach „Ca∏a Polska czyta dzieciom”, 
podczas których prezentowa∏a dzieciom szkol-
nym i przedszkolnym opowiadania o tematyce 
leÊnej. W akcji „Spotkania z leÊnikiem” prowadzi-
∏a liczne pogadanki o tematyce leÊnej. W 2011 r.
by∏a organizatorem fi na∏u IX edycji konkursu 
„Na tropach przyrody” oraz koordynatorem 
przedsi´wzi´cia „ Mi´dzynarodowy Roku Lasów 
2011” – „Las na wyspie” organizowanego przez 
RDLP w Pile. 

Z grona Naszych kole˝anek i kolegów odesz∏a 
jako cz∏owiek o szlachetnym charakterze, wiel-
kiej wiedzy i mi∏oÊci do lasu, które to cechy 
wykorzystywa∏a do ostatnich dni i godzin pracy. 

„Zawsze b´dziesz mi´dzy nami, w pami´ci 
i sercach pozostaniesz...”

Kole˝anki i Koledzy
 z NadleÊnictwa Krzy˝
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